
   
Zápis z 41. jednání SDRUK Sekce pro regionální funkce 

Datum konání: 28. 6. 2022 

Čas:  11.00 hod. 

Místo jednání: on-line v prostředí ZOOM 

Jednání řídili: PhDr. Dana Petrýdesová, předsedkyně sekce SDRUK pro RF; PhDr. Vít Richter, ředitel 

Knihovnického institutu NK ČR. 

Jednání se účastnili: Irena Brezovic, Zuzana Hájková, Monika Kratochvílová, Jitka Svobodová, Radka 

Krejčí, Petra Ševčíková, Eva Šenfeldová, Jana Bednářová, Eva Semrádová, Bohdana Hladíková, Marie 

Šedá, Roman Giebisch, Veronika Katzerová, Dana Smetanová, Lucie Macháčková, Bohdana Hladíková 

 

 

Program: 

1. Podpora spolupráce s nově vzniklou Databází novostaveb a rekonstrukcí knihoven v ČR, kterou 
provozuje Metodické centrum pro výstavbu a rekonstrukci knihoven MZK. (PhDr. Vít Richter) 

2. Soutěž MARK (PhDr. Vít Richter) 

3. Průzkum regionálních automatizovaných knihovních systémů – informace o dosavadních 
výsledcích. (Mgr. Lucie Macháčková) 

 

 

Podpora spolupráce s nově vzniklou Databází novostaveb a rekonstrukcí knihoven v ČR, kterou 

provozuje Metodické centrum pro výstavbu a rekonstrukci knihoven MZK 

http://mcvrk.mzk.cz/databaze-staveb  

Cílem databáze je: 

• shromažďovat informace o nově postavených nebo zrekonstruovaných knihovnách v ČR, 

• být zdrojem informací pro knihovny, které se na stavbu nebo rekonstrukci chystají. 

Prosíme o propagaci databáze. Informujte knihovny ve svém regionu o databázi. Požádejte knihovny, 

které jsou po rekonstrukci, aby posílali informace prostřednictvím formuláře na adresu: mcvrk-

data@mzk.cz   

 

Soutěž MARK 

 SKIP dostal nabídku od Sdružení místních samospráv, s tím, že by SMS zaštítilo a podpořilo oceňování 

mladých knihovnic/knihovníků. Jednáme o tom s kolegou a starostou Tomášem Pavelkou. Máme ideu, 

že by se toto ocenění dávalo primárně na krajské úrovni a následně by byl vybrán celorepublikový 

http://mcvrk.mzk.cz/databaze-staveb
http://mcvrk.mzk.cz/files/uploads/N%C3%81HLED%20FORMUL%C3%81%C5%98E.pdf
mailto:mcvrk-data@mzk.cz
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MARK. Ideální by bylo tuto aktivitu propojit se vším, co se na krajské či celostátní úrovni již děje a 

nastavit společná pravidla.  

• Je to příležitost ocenit mladé knihovnice / knihovníky v kraji. 

• Upevnili bychom spolupráci a komunikaci se SMS. 

Poprvé bychom chtěli cenu MARK na krajské úrovni předávat v roce 2023. 

Diskuse: 

• Jana Bednářová: SKIP Drsný sever souhlasí, chtěli by oceňovat. 

• Jitka Svobodová (Karlovy Vary): 1x za dva roky oceňují nejlepší knihovnu a knihovníka (spíše za 
dlouholetou práci). Souhlasí s tím, zaměřit se i na mladé. Bylo by možné zvadnout věkovou 
hranici? 

• Dana Petrýdesová (Liberec): Je to dobrý nápad podpořit mladé. 

• Marie Šedá (NK ČR): Bylo by fajn vytáhnout mladé. Oceňování probíhá na krajském úřadě., ať 
vidí, že v knihovnách pracují mladí. 

• Roman Giebisch (NK ČR): nemusí se nominovat jen za úžasný počin (například vydání 
publikace), stačí, když budou dobře pracovat. Výběr nechat na regionech, ať si vyberou svého 
MARKa, celostátní komise potom vybere vítěze. 

• Monika Kratochvílová (MZK): líbí se mi nabídka SMS, bylo dobré ji využít. Museli bychom 
připravit jednotná kritéria pro všechny kraje. Jaká pravidla mají jednotlivé kraje nyní? Dali 
bychom je dohromady a vytvořili jedny společné. 

• Bohdana Hladíková (Hradec králové): je to dobrá myšlenka, zpravidla oceňujeme starší 
knihovníky. Bude SMS podporovat oceňování i na krajské úrovni? 

• Zuzana Hájková (České Budějovice): Podaří se v každém kraji najít kandidáta každý rok? 
Navrhuji 1 x za 2 roky. 

• Jana Bednářová (Ústí n. Labem): v našem kraji jsme zvedli věkovou hranici na 39 let. 

• Dana Petrýdesová: Věkovou hranici bych nechala na 35 let. 

• Roman Giebisch: nechme věkovou hranici na 35 let. 

• Vít Richter: prodiskutujte to v krajských knihovnách. My budeme informovat SKIP. V září 
budeme mít další schůzku s panem Pavelkou, zeptáme se na konkrétní představy SMS. 

• Marie Šedá: navrhuji přizvat vítěze MARK do komise v následujícím roce. Mohl by mít poradní 
hlas. 

Při nominacích nebude brán zřetel na status knihovny (neprofesionální X profesionální), ani na členství 

ve SKIP. 

 



   
Irena Brezovic všem pošle přehled oceňování knihovníků v jednotlivých krajích z roku 2020. 

Aktualizujte prosím data za Váš kraj a pošlete zpět. Aktualizovaný přehled paní Brezovic rozešle, moc 

děkujeme! 

Monika Kratochvílová pošle jaká mají pravidla pro MARK v Jihomoravském kraji. 

 

Průzkum regionálních automatizovaných knihovních systémů v návaznosti na VISK 3 

Dne 30.9. bude vyhlášen VISK na rok 2023. Upravovat pravidla můžeme jen do tohoto data.  

Diskuse: 

• Monika Kratochvílová: Potřebovali bychom dostat podporu RAKS do krajských koncepcí. 

• Zuzana Hájková: Do požadavků na PK dostat, že mají mít RAKS. Byla by to cesta? Je možné určit 
nějaké parametry (například: počet čtenářů nebo počet výpůjček), kdy knihovna může žádat 
ve VISK samostatný AKS? 

• Vít Richter: To je ale propojené s tím, že všechny PK budou RAKS mít, aby se knihovny mohly 
připojovat. V metodickém pokynu pro RF v kapitole 5. Kritéria výběru knihovny pověřené 
výkonem regionálních funkcí je uvedeno: Pověřená knihovna má odpovídající kapacity k 
poskytování regionálních funkcí, zejména: 3.2.3 pro zajištění provozu regionálního 
automatizovaného knihovního systému pro knihovny svého regionu. 

• Dana Petrýdesová: Musí pověřené knihovny provozovat RAKS? 

• Vít Richter: Metodický pokyn je jen doporučení, důležitý je vztah mezi krajskou a pověřenou 
knihovnou. 

• Jitka Svobodová: RAKS ušetří metodikům hodně práce, například při tvorbě výměnných 
souborů nebo při revizi knihovního fondu. 

Vyhodnocení průzkumu regionálních knihovních systémů za celou ČR. Přikládáme do přílohy. 

 

Zapsala: Lucie Macháčková    30.6.2022 

 

 


